
Гарадоцкі райвыкан-
кам прыняў  самае раз-
горнутае рашэнне аб раз-
мяшчэнне агітацыйных 
друкаваных матэрыялаў пад 
час прзідэнскай выбарчай 
кампаніі. 

Рашэннем №1137 ад 4 
лістапада Гарадоцкі райвы-
канкам вызначыў амаль 150 
месцаў у раёне для размяш-
чэння агітацыйных матэрыялаў 
кандыдатаў у прэзідэнскай 
кампаніі. Дадзенае рашэнне 
ўпершыню апублікавана на 
старонках раённай газеты і 
стала адкрытым для кіраўнікоў 
арганізацый і грамадзян амаль 
з чаксу свайго прыняцця. 

Ва ўсіх папярэдніх выбар-
чых кампаній альтэрнатыўныя 
кандыдаты сустракаліся з ня-
веданнем  падобных рашэнняў 
Гарадоцкага райвыканка-
ма, якія раней былі не вя-
домы большасці кіраўнікоў 
арганізацый і прадпрыемстваў. 

Адпаведна давераныя асобы 
кандыдатаў трацілі час для 
высвятлення месцаў для раз-
мяшчэння сваіх агітацыйных 
матэрыялаў. Нагадаем таксама, 
што пад час выбарчай кампаніі 
ў Палату прадстаўнікоў су-
праць дэмакратычнага кан-
дыдата Леаніда Аўтухова быў 
узбуджаны адміністрацыйны 
працэс з-за быццам бы па-
рушэння заканадаўства пры 
размяшчэнні афіцыйнага пла-
ката ў будынку Гарадоцкай 
пошты. Але потым уладамі 
былі прыняты меры, каб не 
прыцягваць кандыдата да 
адміністрацыйнай адказнасці 
ў сувязі з заканчэннем двухме-
сячнага тэрміна са дня здарэн-
ня гэтай падзеі.

Цяпер для размяшчэння 
агітацыйных плакатаў вызна-
чана 42 месца ў Гарадку і 104 
месцы ў раёне на ўсіх участках 
для галасавання. Найбольшая 
колькасць месцаў вызначана 

на Савецкім участку для гала-
савання – 12, а на сямі сельскіх 
участках вызначана толькі па 
два месцы. За межамі дадзена-
га рашэння аказалася вайско-
вая частка  №94017, дзе вяд-
зецца ўтылізацыя ўзбраення, 
а таксама размешчаны шмат-
кватэрныя дамы. Раней ў дад-
зенай вайсковай частцы быў 
асобны ўчастак для галасаван-
ня, але са значным змяншэн-
нем вайскоўцаў, гэты участак 
далучылі да Верамееўскага 
ўчастка для галасавання. А вось 
прадставіць магчымасць вы-
баршчыкам вайсковай часткі 
знаёміцца з агітматэрыяламі 
прэзідэнскай кампаніі райвы-
канкам палічыў непатрэбнай.

Наогул, за межамі рашэн-
ня апынуліся самі  ўчасткі 
для галасавання, дзе да дня 
выбараў маглі б размяшчац-
ца агітацыйныя матэрыялы. 
Выбаршчыкі маюць пра-
ва атрымліваць на ўчастках 

інфармацыю аб выбарчай 
кампаніі, але па гэтаму рашэнню 
на ўчастках не могуць размяш-
чацца агітацыйныя матэрыя-
лы. Выключэнні хіба зроблены 
толькі для Баграмянаўскага, 
Гагарынскага, Езярышчанска-
га, бальнічных участкаў і яшчэ 
некалькіх сельскіх участкаў.

Зараз перад кіраўнікамі 
адпаведных прадпрыемстваў 
стаіць задача вызначыць кан-
крэтныя месцы для размяшчэн-
ня агітацыйных матэрыялаў. 
Гэта задача будзе зусім не 
простай, бо па папярэдняй 
інфармацыі з тэрытарыяль-
ных камісій, 10 прэтындэнтаў  
сабралі больш ста тысяч 
подпісаў выбаршчыкаў у сваю 
падтрымку. І размясціць зараз 
тыя ж 10 афіцыйных плакатаў 
у будынку пошты будзе зусім 
няпроста, калі прадстаўнікі 
ўсіх кандыдатаў выкажуць аб 
гэтым жаданне. 

Л. Антонаў.

№ 19 (116), ЛІСТАПАД 2010 ГОДА

Аб’явА
•	 Каб	 атрымліваць	 кож-

ны	 нумар	 газеты	 «Гасцінец»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэ-
тым	 –	 зрабіце	 бесплатную	
падпіску.	 Калі	 ўжо	 не	 жадаеце	
атрымліваць	выданне,	то	па-
тэлефануйце	у	рэдакцыю.

•	 Рэдакцыя	 “Гасцінец”	
змяшчае	бясплатныя	абвесткі	
чытачоў	 выдання.	 Дзеля	 раз-
мяшчэння	абвесткі	патэлефа-
нуйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 пара-
ды	па	абароне	права	 і	 пошуку	
бясплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас:	 Гарадок,	
вул.	 Галіцкага	 д.16	 кв.2	 ў	 кож-
ны	 аўторак	 і	 чацвер	 з	 16	 да	
18,	 або	 на	 тэлефоны	 газеты	
«Гасцінец».

•	 Жадаючыя	 атрымаць	
у	карыстанне	беларускія	кнігі,	
часопісы	 або	 іх	 набыць	 звяр-
тайцеся	 на	 адрас:	 Гарадок,	
вул.	 Галіцкага	 д.16	 кв.2	 ў	 кож-
ны	 аўторак	 і	 чацвер	 з	 16	 да	
18,	 або	 на	 тэлефоны	 газеты	
«Гасцінец»

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзяка.	
Словам,	сувенірам.

Інфармацыйная культурна-грамадская газета Гарадоччыны 
Цытата нумара:

Дзеля захавання 
спакеою ў краіне я гатоў 
ахвяраваць уласным 
разумам.

Аляксандр 
Лукашэнка, 1998 г.Ня бойся!

Віцебская абласная 
арганізацыя «Самакіраванне і 
грамадства» накіравала трох 
падстаўнікоў ва ўчастковыя 
камісіі Гарадоцкага раёна, а ад 
Партыі БНФ вылучаны адзін 
прадстаўнік. 

31 кастрычніка завярашаецца 
этап вылучэння прадстаўнікоў 
ва ўчастковыя камісіі пад час 
бягучай прэзідэнскай кампаніі. 
Партыі і грамадскія арганізацыі 
маюць права вылучаць у склад 
камісій сваіх прадстаўнікоў. 
Пад ціскам дэмакратычнай 
суполоьнасці беларускі рэжым 
пайшоў на змены выбарча-
га заканадаўства і ўвёў норму 
прысутнасці ў камісіях не менш 
30% прадстаўнікоў ад партый 

і грамадскіх арганізацый. Але 
рэжым не быў бы рэжымам, 
каб не трактаваў бы гэту норму 
на сваю карасць і не працягваў 
бы дыскрымінацыю дэмакра-
тычных партый і грамадскіх 
арганізацый. Дадзеную квоту 
прадстаўніцтва  выканаўчая 
улада на 95% запаўняе 
прадстаўнікамі сваіх праўладных 
партый і арганізацый тыпу  
КПБ, «Белая Русь», Федерацыі 
прафсаюзаў, БРСМ, праўладнымі 
ветэранамі і г.д.. 

Прапанова Александра 
Мілінкевіча, каб кандыдаты на 
пасаду прэзідэнта мелі сваіх 
прадстаўнікоў у выбарчых 
камісіях розных узроўняў прыз-
начанай Палатай прадстаўнікоў 

не была прынята. Нагадаем, што 
дадзеная норма ў розных відах 
дзейнічае ва ўсіх еўрапейскіх 
краінах, у тым ліку і  ў Расіі, 
Украіне. Але не зацверджана да 
гэтага часу на Беларусі.

Нягледзячы на дадзенае 
свавольства для выканаўчай 
улады дэмакратычныя сілы 
Беларусі масава вылучылі 
сваіх прадстаўнікоў у выбар-
чыя камісіі. На Гарадоччыне ад 
арганізацыі «Самакіраванне 
і грамадства» ў камісіі Гарад-
ка вылучаны Леанід Гаравы, 
Таццяна Касьянава, Анатоль 
Аўсюкоў, а ад Віцебскай аблас-
ной арганізацыі Партыі БНФ 
Пётр Куцкін. У межах грамад-
скай кампаніі «За справядлівыя 

выбары» прадстаўнікі дэма-
кратычных арганізацый маюць 
права падпісваць кожны бю-
летэнь, які выкарыстоўваецца 
пры галасаванні. Усяго па 
краіне зараз ва ўчастковыя 
камісіі плануецца вылучыць 700 
прадстаўнікоў ад апазіцыйных 
арганізацый.

Прынятае райвыканка-
мам рашэнне па ўчастковых 
камісіях засведчыць наколькі 
дэмакратычнымі плануюцца 
быць дзеянні ўчастковых камісій. 
Менавіта на ўзроўні участ-
ковых камісій на папярэдніх 
кампаніях і адбываліся масавыя 
фальсіфікацыі волевыяўлення 
выбаршчыкаў.

Л. Антонаў.

Погляд рэдактара

Вайскоўцам агітматэрыялы не Патрэбны, 
як і ўчасткам

А д с тА Л Ас ц ь
Калі ацэньваеш вынікі 

шаснаццацігадовага кіравання 
аднойчы абранага прэзідэнта, то 

для мяне найбольш падыходзячым словам 
бачыцца слова “адсталасць”.

Менавіта адсталасць зараз характарызуе 
нашу краіну пасля гэтага перыяду развіцця. 
У свой час дэпутат з дырэктарскага кор-
пуса крычаў пра тое, што адвядзе народ 
ад прорвы. І сапраўды, народ ад прорвы 
адвёў, але паставіў на калені. Наш народ 
паставілі на калені перад чыноўнікамі са-
мых розных узроўняў. Паставілі на калені 
праз абавязковую прыгонную кантракт-
ную сістэму. Кантрактная сістэма пакінула  
працоўных сам на сам са свавольствам 
начальнікаў розных узроўняў і пазбавіла 
права на працу. Бо зараз кіраўнікі роз-
ных узроўняў прадэманстравалі, як яны 
караюць іншадумцаў  пазбаўленнем пра-
ва на працу. Па Беларусі такіх выпадкаў 

налічваецца некалькі сотняў. Гэта яскравы 
прыклад забароны на прафесію. І такі узро-
вень працоўных адносін характэрен для пе-
рыяду прыгоннага права.

Пры ўсёй афіцыйнай прапагандзе праз 
дзяржаўныя СМІ аб квітнеючай Беларусі 
дэ-фактам стала тэхналагічная адста-
ласць краіны, якая не канкурэнтназдоль-
ны на сусветным рынку працы. Унутраныя 
інвестыцыі, укладваемыя ў палацы,  Дажынкі,  
дабраўпарадкаванне, аграгарадкі не выра-
шаюць пытанне канкурэнтназдольнасці на-
шай эканомікі. І  гэта пытанне не будзе выра-
шана пакуль у краіне не створыцца ўласны 
сярэдні клас. Але гэты сярэдні клас можа 
якасна развівацца, калі дзейнічаюць нор-
мы права, а не паняцці ўладутрымаючых. 
Сярэдні клас эфектывен, калі ён можа 
выбіраць уладу. 

Але ў краіне дэ факта адбываецца 
прызначэнне, а не выбары дэпутатаў усіх 

узроўняў. І гэты факт, агульнапрызнаны 
еўрапейскай супольнасцю, і адпавед-
ныя арганізатары такіх “выбараў” унесе-
ны ў спіс неўяздных у Эўразвяз. Вынікам 
імітацыі выбараў і ціску на грамадзянскую 
супольнасць з боку ўладаў стала манаполія 
ўлады кіруючага рэжыму, якая не дапушчае 
развіцця палітычнага працэсу. Палітычная 
сістэма  Беларусі вярнулася ў савецкія часы, 
калі выбары былі сродкам падтрымкі міфа 
аб адзінстве партыі і народа. У нашым краі 
гэты міф набыў іншае гучанне – адзінства 
ўлады і народа. Менавіта дзеля гэтага міфа 
адбываецца імітацыі выбараў, калі прызна-
чаныя камісіі пішуць у пратаколах патрэб-
ныя вертыкалі лічбы яўкі выбаршчыкаў і 
патрэбны вынік “падліку” галасоў.

Такая адсталая мадэль палітычнага жыц-
ця характэрна толькі для аўтарытарных 
рэжымаў, якія не маюць за сабой будучыні. 
Не маюць будучыні, бо баяцца рэальнай 

канкурэнцыі за галасы выбаршчыкаў. Ма-
дэль характэрныя для Кубы, Мньямны і 
Паўночнай Карэі усімі сродкамі ўпіхваецца 
ў грамадскае жыццё еўрапейскай краіны.

Толькі жыццё па квазістандартах 
дэмакратыі не вельмі спадабаецца бела-
русам. Найбольш свядомыя з іх выдат-
на разумеюць, што адсутнасць выбараў, 
манаполія на дзяржаўныя СМІ пазбаўляе 
краіну канкурэнтназдольнасці ў свеце, а 
ў выніку пазбаўляе беларусаў будучыні. І 
таму пратэст супраць адсталых метадаў 
кіравання ў палітыцы, эканоміцы, сацыяль-
ным жыцці будзе толькі нарастаць. Ад гэтай 
імітацыйнай кампаніі да наступнай.

І чым раней улады спыняцца ў 
выкарыстанні аўтарытарных метадаў 
падаўлення ініцыятывы, іншадумства, тым 
менш будзе іскаў да існуючага рэжыма.

Леанід Гаравы.

Уключыць альтэрнатыўных 
прадстаўнікоў

Выбары - 2010

У сувязі з праблемай размяш-
чэння газеты “Гасцінец” на партале 
http://haradok.belarda.org/  наша 
газета стала будзе размяшчацца на 
партале http://kamunikat.org/ , дзе 
зацікаўленыя грамадзяне могуць 
яе спампаваць са старонкі: http://
kamunikat.org/hasciniec.html, што 
у каталагу “Пэрыёдыка” для да-
лейшага выкарыстання 

“гасцінец” 
у інтэрнэце
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чаргоВы акт Вандалізму 
У Гарадку ў чарговы раз ад-

былося знішчэнне дрэў. На гэты 
раз знішчылі бярозы, яблыні, га-
лубыя елкі.

Знішчэнне дрэў учыніла но-
вае кіраўніцтва ААТ «Гарадоцкі 
РАПЗ», якому не да спадобы 
прыйшліся дрэвы, якія раслі пе-
рад адміністратыўным будын-
кам прадпрыемства. Пры ўсёй 
афіцыйнай гаворцы пра ашчад-
ныя адносіны да прыроды, да 
роднай зямлі кіраўнікі розных 
устаноў і арганізацый маюць 
нізкую экалагічную свядомасць 
і не ўяўляюць каштоўнасці дрэў 
у гарадах, якія ачышчаюць нава-
кольнае паветра.

Модныя павевы на ланд-
шафтны дызайн штурхаюць но-
вых «герастратаў» на знішчэнне 
ўнікальных дрэў. Да іх разумен-
ня не даходзіць, што ніякі ланд-
шафтны дызайн не нясе такую 
карысць для навакольнага ася-
роддзя, як бярозы, галубыя елкі, 
яблыні, клёны і г.д. Гэтыя дрэвы 
з’яўляюцца лёгкімі гарадоў. Пры 
ўсё узрастаючай аўтамабілізацыі 
насельніцтва менавіта дрэвы 
ачышчаюць паветра ад шкодных 
рэчаў, зберагаючы кісларод для 
чалавека.

Трэба сказаць, што знішчэнне 

дрэў у Гарадку пачалося пры 
мінулым старшыні райвыкан-
каму Анатолі Марозе, калі ля 
райвыканкама па вясне былі 
знішчаны на дровы галубыя елкі. 
Потым без думкі пра экалагічную 
каштоўнасць дрэваў вялося іх 
знішчэнне ля вул. Баграмяна. А 
зараз акрамя знішчэння дрэў ля 
ААТ «Гарадоцкі РАПЗ» былі зрэза-
ны два клёна ля райвыканкама. На 
падыходзе мусіць елкі ля школы 
мастацтваў, якія па разуму трэба 
было б прадаць «новыя рускім», 
якія па спецыяльнай тэхналогіі 
перавозяць іх у Падмаскоўе.

Абураныя грамадзяне Гарад-
ка па выпадку ў ААТ «Гарадоцкі 
РАПЗ» звярталіся ў Гарадоцкую 
інспекцыю па ахове навакольна-
га асяродзя. Толькі супрацоўнікі 
інспекцыі ўстанавілі, што дрэвы 
зрэзаны на тэрыторыі прадпры-
емства, а ў гэтым выпадку ніякага  
(!!!) дазволу на знішчэнне не трэ-
ба браць. Ні ў камунальнікаў, 
ні ў інспекцыі. Такое ў нас 
заканадаўства. Калі падкруціш 
без дазволу бярозку па вясне 
– табе штраф, калі наламаеш бя-
розавых венікаў – табе штраф. 
А тут знішчана больш дзесятка 
бяроз і ніякіх мер да ініцыятараў 
знішчэння быццам бы няма.

Але калі б на тэрыторыі Гара-
доцкага РАПЗ ўсе дрэвы былі б 
палічаны, калі б ідэя ландшафтна-
га дызайну не затміла мазгі, калі 
б была адпаведная экалагічная 
культура ў кіраўніка прадпры-
емства, то і да сёняшняга дня  
кавалак прадпрыемства радаваў 
бы жыхароў Гарадка і стройнымі 
бярозкамі, і прыгожымі галубымі 
ёлкамі.

Дарэчы на «загніваючым» За-

хадзе ніводны кіраўнік не мае 
права на знішчэнне дрэў дзе б 
яны не знаходзіліся без дазволу 
адпаведных экалагічных служб. 
Таму і пракладваюць у ЗША дарогі 
ў гарадах вакол дрэў, а не вядуць 
іх знішчэнне дзеля імгненнай вы-
гады.

Л. Гаравы.
На здымку: знішчаныя дрэвы 

перад адміністратыўным будын-
кам ААТ “Гарадоцкі РАПЗ”.

наша бібліятэка

Гарадоцкі райвыканкам не пагадзіўся з прапановамі актывіста Руху «За свабоду!» Леаніда Гаравога наконт унясення зменаў у 
рашэнні аб масавых мерапрыемствах у Гарадоцкім раёне, бо магчыма апасаецца сустрэчы кандыдатаў з бурым мядзведзем.

…Пачуць, як 
лёс у Валяцца 
муры: Памяці 
генадзя 
кісялёВа. 
— мінск: 
“лімарыус”, 2010 
г. -- 400 с.

Прайшло два гады са дня смерці Ге-
надзя Кісялёва, але яго спадчына па-
ранейшаму натхняе даследчыкаў бе-
ларускай літаратуры на творчы пошук. 
Да гадавіны смерці на Кальварыйскіх 
могілках у Менску знакамітаму даслед-
чыку быў усталяваны адмысловы помнік, 
а яго дачка Лія і літаратуразнаўца Аляк-
сандр Фядута падрыхтавалі да выдан-
ня зборнік, прысвечаны памяці Генадзя 
Кісялёва.

У назву выдання вынесены радок з 
верша Уладзіміра Караткевіча, прысве-
чанага Генадзю Кісялёву, і гэты зборнік 
— даніна памяці выдатнага даследчы-
ка беларускай гісторыі і літаратуры. Ён 
вяртаў з забыцця імёны, падзеі і тэксты, і 
многія яго кнігі, прысвечаныя паўстанню 
1863–64 гг. і лёсам яго ўдзельнікаў, вы-
значэнню аўтарства славутых паэм 
“Энеіда навыварат” і “Тарас на Парнасе”, 
разгадцы шматлікіх іншых таямніц нашай 
мінуўшчыны, можна назваць сапраўды 
культавымі.

Зборнік, які выйшаў у выдавецтве 
“Лімарыус”, складаецца з дзвюх частак. У 
першую ўвайшлі раней не публікаваныя 
матэрыялы з архіва Генадзя Кісялёва, 
яго бібліяграфія, а таксама ўспаміны пра 
даследчыка яго блізкіх і сяброў, калег: 
навукоўцаў, літаратараў, архівістаў.

Другі раздзел зборніка складаецца з 
матэрыялаў, падрыхтаваных навукоўцамі, 
якія, гэтаксама як і Генадзь Кісялёў, дасле-
дуюць беларускую гісторыю і літаратуру 
XIX ст. Тут змешчаны артыкулы на надзвы-
чай актуальныя зараз тэмы (напрыклад, з 
нагоды дыскусіі вакол аўтарства “Пінскай 
шляхты” ці спробаў дыскрэдытацыі 
вобраза Кастуся Каліноўскага), а так-
сама ўпершыню апублікаваны шэраг 
каштоўных архіўных матэрыялаў.

Для аматараў беларускай літаратуры 
Гарадоччыны гэты зборнік цікавы перш 
за ўсё тым, што ён адкрывае новыя рысы 
славутага даследчыка, які адкрыў для 
свету Канстанціна Вераніцына – аўтара 
знакамітай паэмы “Тарас на Парнасе”, які 
напісаў яе ў Гарадку ў 1855 годзе.

Для чытання кнігу магчыма замовіць у 
рэдакцыі нашага  выдання.

Л. Антонаў.

Пра гэта сведчыць няшчасны 
выпадак, які адбыўся на вуліцы 
Стараполацкай у Гарадку, у выніку 
якога пацярпела 80-ці гадовая 
жанчына. 

У ноч на суботу 6 лістапада ў 
Гарадоцкае ўпраўленне МНС 
паступіла паведамленне аб па-
жары ў доме па вул. Старапо-
лацкая. Аб здарэнні паведаміла 
суседка, да якой звярнулася за 
дапамогай пацярпелая, 1930 г.н. 
Увечары гаспадыня дома пасля 
падрыхтоўкі ежы пакінула ў ад-
чыненым становішчы вентыль 
газавай пліты, у выніку чаго ад-
былася ўцечка газу. Ноччу жан-
чына прачнулася і адчула пах 
газу. Вырашыўшы праверыць 
уцечку газу, яна паднесла запа-
леную запалку да газавай пліты. 
У гэты момант адбыўся выбух з 
наступным узгараннем. Пажы-
лая жанчына атрымала траўмы 
і апёкі твара, спіны, частак рук 
1,2,3 ступені (каля 30%), але яна 

змагла выбрацца з палаючага па-
мяшкання і дабрацца да суседкі. 
Стан пацярпелай, якую даставілі ў 
райбальніцу, ацэньваўся як цяжкі 
і дактары не здолелі яе вырата-
ваць. Супрацоўнікі жа МНС свае-
часова справіліся з пажарам.

У сувязі з вышэйсказаным вар-
та ўсім карыстальнікам бытавога 
газу нагадаць некаторыя правілы.

Уцечку газу ў балоне выявіць 
нескладана. Працэдура завец-
ца «обмыльванне». Прыгатуй-
це трохі мыльнага раствора з 
багатай пенай. Нанясіце яго на 
злучэнні і патрубкі вентыляў. Там, 
дзе ёсць газ, ўспушваюцца мыль-
ныя бурбалкі. 

Балон павінен утрымлівацца 
ў металічным скрынцы, які 
ўсталёўваюць на вуліцы. Для 
большай устойлівасці і бяспекі 
скрыню ўсталёўваюць на бетон-
ны падмурак. 

Абавязкова выконвайце 
правіла: да вокнаў і дзвярэй ад 

скрыні павінна быць адлегласць 
0,5 м, а да выграбной ямы, скле-
па, гаража - 3м. Забараняецца 
ўсталёўваць балон ў падвальных 
і цокальных памяшканнях. 

Увага! 
Вашы дзеянні, калі пахне газам: 
1. зачыніце вентыль на балоне;
2. зачыніце краны газавай пліты; 
3. адкрыйце вокны і дзверы; 
4. выклікайце аварыйную газа-

вую службу па тэлефоне 104. 
Пры замене балона і калі пахне 

газам, нельга: 
1. запальваць агонь, паліць; 
2. ўключаць і выключаць элек-

трапрыборы, святло і націскаць 
на кнопку электразванкі. 

У прынцыпе балон дазваляецца 
размяшчаць і на кухні. Але тады 
ён павінен стаяць на падлозе 
ўстойліва. Адлегласць да пліты - 
0,5 м, да крыніц адкрытага агню 
(печкі) - не менш 2 м. У памяшканні 
балон з плітай мантуецца толькі 
пры наяўнасці сталёвага газа-

правода. Гумаватканевыя рукавы 
(шлангі) служаць толькі для злу-
чэння газаправода з рэдуктарам. 
Уважліва сачыце, каб шланг не 
выгінаўся, не скручваўся. Пера-
ломы, праколы, расколіны яму 
таксама супрацьпаказаныя - у гэ-
тых месцах як раз і могуць быць 
уцечкі. Дзіравай рукаў не латаць 
самім, выклікайце газавікоў.

Збіраючыся на дачу і пакідаючы 
ў кватэры пажылога чалавека, 
нялішне папярэдзіць суседзяў, 
што чалавек застаецца адзін. 
Людзі ва ўзросце могуць забы-
ваць аб уключаных гарэлках, якія 
лёгка задзімае скразняком. Мо-
гуць не ўбачыць, запаліўся ці газ. 
Тады небяспека пагражае ўсім у 
доме. Калі на лесвічнай клетцы 
з’явіўся пах газу, тэлефон вядомы: 
104.

Паводле інфармацыі Віцебскага 
упраўлення МНС.

т. Гаражанка.

З ГАЗАм ПАтрэбны меры бясПекІ

2 лістапада Леанід Гаравы 
звярнуўся ў Гарадоцкі райвы-
канкам наконт унясення зменаў 
у рашэнні Гарадоцкага райвы-
канкама, якія датычацца па-
радку правядзення масавых 
мерапрыемстваў у Гарадоцкім 
раёне. Дэмакратычны актывіст 
прапанаваў унесці змены ў 
рашэнні №1509 ад 29.12. 2007 
г. і №1092 ад 25.10.2010 г., каб 
дазволіць правядзенне масавых  
мерапрыемстваў на плошчы 
ім. Леніна, а таксама дапоўніць 
спіс месцаў для прадвыбарнай 
агітацыі урочышчам Вараб’евы 
горы. Але Гарадоцкі райвыкан-
кам адмовіўся ўнесці змены ў 
прынятыя рашэнні.

Актывіст Руху «За свабоду!»  
Леанід Гаравы з дадзеным адка-
зам не згодны па наступных пры-
чынах.

Па-першае. Рашэнне Гарадоц-
кага райвыканкама №1509 ад 
27.12.2007 г. ў рэдакцыі №358 ад 
7 красавіка 2009г. ўстанаўлівае 

агульны парадак арганізацыі і 
правядзення ў раёне масавых 
мерапрыемстваў. Гэтым рашэн-
нем забаронена правядзенне ма-
савых мерапрыемстваў на плош-
чы Леніна ў г. Гарадку, а дазволена 
толькі ва ўрочышчы Вараб’ёвы 
горы, дзе юнаты з СШ №1 г. Гарад-
ка назіралі бурага мядзведзя. 

Правядзенне масавых 
мерапрыемстваў для прадвы-
барнай агітацыі з’яўляецца пры-
ватным выпадкам ажыццяўлення 
масавых мерапрыемстваў і мае 
спрошчаны, паведамляльны 
характар. І гэты спрошчаны ха-
рактар датычыцца, як часу па-
дачы паведамлення, так і самой 
працэдуры заяўкі, якая мае па-
ведамляльны прынцып. Мясцо-
вая улада не можа забараніць 
мерапрыемства пры выкананні 
заяўнікам патрабаванняў арт. 
45-1 ВК РБ і адсутнасці небяспекі 
для жыцця грамадзян. 

Але гэты выпадак не можа су-
пярэчыць агульнаму рашэнню 

па месцах правядзення масавых 
мерапрыемстваў у Гарадоцкім 
раёне. У сувязі з тым, што раней 
Гарадоцкі райвыканкам прыняў 
рашэнне аб забароне правяд-
зення масавых мерапрыемстваў 
на плошчы Леніна, то на ёй 
іх нельга правадзіць гэтых 
мерапрыемстваў пакуль не будзе 
прынята рашэнне  аб прыпыненні 
дзеяння рашэння ў рэдакцыі 
№358 ад 7 красавіка 2009г.

Па-другое. Рашэнне Гарадоц-
кага райвыканкама №1509 ад 
27.12.2007 вызначае адзіным мес-
цам масавых мерапрыемстваў 
у раёне – урочышча Вараб’ёвы 
горы. Адпаведна заканадаўства 
гэтае месца павінна быць 
прадстаўлена не толькі грамадзя-
нам, але і кандыдатам, іх давера-
ным асобам для прадвыбарнай 
агітацыі. Не ўключэнне дадзенага 
месца ў спіс месцаў для прадвы-
барнай агітацыі з’яўляецца пару-
шэннем праў кандыдатаў, даве-
раных асоб на вядзенне агітацыі 

ў месцах вызначаных для маса-
вых мерапрыемстваў. 

Леанід Гаравы мяркуе, што кан-
дыдаты на вышэйшую пасаду ў 
краіне, выкажуць зацікаўленасць 
у правядзенні агітацыі ў дадзеным 
месцы – урочышчы Вараб’ёвы 
горы. Пры гэтым ён лічыць, што 
супрацоўнікі Гарадоцкага рай-
выканкама, магчыма, апасаюцца 
сустрэчы кандыдатаў, давераных 
асоб з бурым мядзведзем пад 
час агітацыі, таму і не жадаюць 
уключаць дадзенае месца ў сваё 
рашэнне. Толькі у такім выпадку 
не зразумела: чаму ў  грамад-
зяне павінны рызакаваць сваім 
здароўем у Вараб’ёвых гарах?

Сваю нязгоду з адказам Гара-
доцкага райвыканкама актывіст 
выклаў у лісце на імя старшыні 
Віцебскага аблвыканкама А.М. 
Косінца і спадзяецца, што вышэй-
стаячае кіраўніцтва выправіць 
памылкі гарадоцкіх кіраўнікоў.

Л. Антонаў.

райВыканкам аПасаецца за здароўе кандыдатаў? 

у цэнтры ўВагі

ЖыВі як гасПадар

Выбары - 2010
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Алесь михалевич 
Все-таки Марк Твен был гениальным пи-

сателем. Его рассказ «Как меня выбирали в 
губернаторы» стоит сделать обязательным 
к прочтению для каждого, кто выдвигается 
на выборы. Когда в процессе они, несо-
мненно, узнают о себе много нового, то 
смогут смотреть на ситуацию с юмором.

Вот и меня в последнее время все чаще 
критикуют, навешивают ярлыки. Напри-
мер, за позицию по вопросам, связанным с 
возможностью изменения национальной 
символики, придания Белорусскому языку 
статуса единого государственного.

Но поскольку классика я читал, то к кри-
тике отношусь спокойно. И вместо оправ-
даний хочу поговорить о демократии, 
правовом государстве, принципе разде-
ления властей и правах человека. Считаю 
необходимым начать именно с понимания 
этих основ, с того фундамента, на кото-
ром должно стоять сильное государство.                                                                                                                               
Я уже говорил, что выдвигаюсь в прези-
денты для того, чтобы модернизировать 
Беларусь. В том числе модернизировать 
политически, поскольку считаю важным 
фактором экономического процветания 
соответствие нашей страны всем совре-
менным европейским стандартам. Для это-
го мы должны в первую очередь сами нау-
читься мыслить и действовать по-новому, в 
строгих рамках законности и демократии.                                                                                                                                      
              Ведь многие до сих пор считают, 
что все политики, которые борются за пре-
зидентский пост, обязаны круглосуточно 
говорить исключительно про зверства 
преступного режима. А получив власть 
начинать деятельность с перекраивания 
государства «под себя».

Но всем нам давно пора было осознать, 
что президент должен оставаться главой 
исполнительной ветви власти, а не под-
менять своими решениями власть законо-
дательную и судебную. И поскольку я это 
осознал, то стараюсь мыслить и действо-
вать соответствующе.

Бело-красно-белый флаг мне дорог. И, 
как будущий президент, могу гарантиро-
вать включение его в Государственный 
список историко-культурных ценностей 
Беларуси, куда, кстати, уже включен герб 
«Пагоня». Но не могу и не имею права во-
левым решением изменить действующую 
государственную символику, так как это 
идет вразрез с законом, с конституцией.

Невозможно назначить демократию ука-
зом президента. Неправильно навязывать 
государству те символы или язык, которые 

больше нравятся действующему лидеру. 
Экономике не скомандуешь: «равнение на 
либерализацию, бегом марш!». Назначе-
ние человека виновным – вне правового 
поля.

Поэтому столь необходимо опираться на 
строгое соблюдение упомянутых выше ба-
зовых принципов. Только так мы сможем 
не на словах, а на деле модернизировать 
Беларусь. Я понимаю, что такой подход, 
скорее всего, приведет к дальнейшему на-
вешиванию на меня ярлыков. Но не боюсь 
этого. Мало того, надеюсь, что упомянутый 
в начале статьи классик не обидится, если 
я позаимствую у него состоящую из ярлы-
ков подпись:

«С совершенным почтением ваш, когда-
то честный человек, а ныне: Гнусный Клят-
вопреступник, Монтанский Вор, Оскверни-
тель Гробниц, Белая Горячка, Грязный Плут 
и Подлый Шантажист... Алесь Михалевич».

Алесь Михалевич для «Белорусского 
Партизана».

Аб’ява
Каманда кандыдата запрашае да 

супрацоўніцтва неабыякавых грамадзян. Су-
вязь праз кантакты рэдакцыі выдання.

каманда Аляксея міхалевіча заклікае 
грамадзян падтрымаць мадэрнізацыю 
краіны.

Счёт в ОАО «АСБ Беларусбанк»
Михалевич Алексей Анатольевич
ОАО «АСБ Беларусбанк», счёт: 01048489.
Отделение 225 филиал 529 «Белсвязь-

банк», код филиала: 720. Webmoney Кошелёк: 
B412474441803 (аттестат).

БЕЛОРУССКУю ЭКОНОМИКУ 
«РАЗОГРЕЛИ» ПОД ВыБОРы

Правительство все еще не теряет надежды 
выполнить высокие показатели, заложен-
ные на 2010 год. Последние данные о фи-
нансовых потоках в стране показывают, что 
для достижения этой политической задачи 
правительство стремится «разогревать» 
экономику. Главным образом, благодаря на-
селению. 

Рост розничного товарооборота за 
январь-сентябрь этого года составил 16,2%. 
Это максимальное значение, начиная с 2008 
года. Фактически можно говорить о том, что 
показатель розничного товарооборота вер-
нулся на докризисный уровень.

Во многом рост розничного товарообо-
рота был обеспечен благодаря правитель-
ственным мерам, направленным на стиму-
лирование внутреннего спроса.

К числу таких мер можно отнести суще-
ственное повышение доходов населения. За 
январь-сентябрь средняя зарплата в Белару-
си выросла на треть (до 1,3 млн. рублей про-
тив 1 млн. рублей в начале года).

Еще один фактор, повлиявший на рост по-
требительского спроса, — льготное креди-
тование.

По указу президента № 371 около 80% на-
селения получили возможность для приоб-
ретения отечественных товаров привлекать 
льготные банковские кредиты. Потребители 
такой возможностью воспользовались.

Задолженность населения перед банками 
по кредитам, привлеченным на потреби-
тельские нужды, выросла за этот год на 300 
млрд. рублей, достигнув к 1 октября рекорд-
ных 5,86 трлн. рублей.

Рост потребительского спроса рассматри-
вается в Беларуси как один из инструментов 
«разогрева» белорусской экономики. Это 
позволяет стимулировать внутренний спрос 
и тем самым увеличивать объем реализации 
потребительских товаров.

Правда, у этого инструмента есть не толь-
ко плюсы, но и минусы. Министр экономики 
Беларуси Николай Снопков прогнозировал 
в июле этого года, что во втором полугодии 
страна может получить отрицательные по-
следствия, вызванные «разогревом» эконо-
мики.

«Дальнейший «разогрев» экономики, — 
говорил министр, — может привести к уси-
лению инфляционного давления, к росту де-
фицита текущего счета платежного баланса, 
негативно отразится на валютном рынке».

По итогам третьего квартала можно го-
ворить, что министр в своем прогнозе не 
ошибся. Стимулирование внутреннего спро-
са привело не только к росту потребления 
отечественной продукции, но и к увеличе-
нию продаж импортных товаров. А это, в 
свою очередь, усилило рост дефицита теку-
щего счета платежного баланса.

На примере непродовольственных то-
варов хорошо видно, что за последний год 
доля импорта возросла практически по всем 

позициям. Об этом видно из таблицы Белста-
та.

Мы видим, что стимулирование внутрен-
него потребительского спроса привело к 
росту спроса на импортные товары. То есть 
дало эффект противоположный тому, на ко-
торый рассчитывало правительство.

Наряду с льготным кредитованием бело-
русское правительство в этом году активно 
использует еще один важный инструмент, 
способствующий росту внутреннего спроса. 
Речь идет о жилищном кредитовании.

Как удалось выяснить Naviny.by, в этом 
году существенно вырос объем льготных 
кредитов, выданных банками населению 
под приобретение или строительство жи-
лья. Если в начале этого года задолженность 
населения банкам по льготным жилищным 
кредитам составляла 7,8 трлн. рублей, то к 
1 октября увеличилась на 47,2% — до 11,5 
трлн. рублей.

Однако у стимулирования жилищного 
строительства, отмечает эксперт, есть одно 
«но» — финансовая сторона. Крайне со-
мнительно, что банкам может быть выгод-
но льготное финансирование жилищного 
строительства. Будь оно так — многие банки 
включились бы в жилищную программу. Од-
нако этого не происходит.

Основным кредитором жилья в Беларуси 
остается государственный «Беларусбанк». 
По последним данным, на его долю прихо-
дится более 92% средств, выданных банками 
населению на приобретение или строитель-
ство жилья. Другие банки в кредитовании 
жилья слабо представлены.

Так, на долю «Приорбанка» приходится 
всего 1,9% жилищных кредитов населению, 
на «БПС-Банк» — 1,5%, на «Белинвестбанк» 
— 1%, на остальные банки — всего 3,4%.

Таким образом, можно предположить, что 
льготное кредитование жилья — инстру-
мент скорее административный, появление 
которого вызвано не желанием банков, а 
стремлением государства стимулировать 
внутренний спрос.

По мнению эксперта, курс на «разогрев» 
экономики оказывает дополнительное 
давление на банковский сектор и создает 
инфляционное давление на экономику. «В 
2009 году такую политику можно было при-
ветствовать — перед страной стояла за-
дача выйти из рецессии. Однако сейчас це-
лесообразность такой политики вызывает 
все больше вопросов», — говорит Дмитрий 
Крук.

Понятно, что стимулирование внутренне-
го спроса в этом году связано в первую оче-
редь с политической задачей — достичь во 
чтобы то ни стало показателей социально-
экономического развития, запланированных 
на 2010-й. Однако пока темпы экономиче-
ского роста существенно отстают от планов: 
за январь-сентябрь темп роста ВВП составил 
6,6% (при прогнозе на год — 11-13%).

Масква паспрабуе зьмясьціць Аляксандра Лукашэнку з пасады прэзыдэнта на працягу паўтара года, цытуе агенцтва Bloomberg інтэрвію Аляк-
сандра Мілінкевіча бэрлінскай газэце. 

Аляксандар мілінкевіч 
заявіў, што галоўная палітычная 
інтрыга ў краіне пачнецца пась-
ля прэзыдэнцкіх выбараў 19 
сьнежня, якія, на ягоную думку, 
безумоўна, выйграе Аляксандар 
Лукашэнка. Паводле Мілінкевіча, 
пасля выбараў Расея паспрабуе 
зьмясьціць Лукашэнку з пасады 
прэзыдэнта.

Мілінкевіч кажа, што Масква, 
у якой у апошні час сапсаваліся 
адносіны з кіраўніком Беларусі, 
падтрымлівае як мінімум аднаго з 
будучых удзельнікаў сьнежаньскіх 
выбараў: замест дрэнна кіраванага 
Лукашэнкі ёй патрэбен чалавек, 
які «цалкам аддасьць Беларусь пад 
кантроль Расеі» і «спыніць любое 

збліжэньне з Эўропай». 
Пры гэтым Мілінкевіч 
не назваў нямецкім 
журналістам прозьвішча 
пракрамлёўскага прэтэн-
дэнта.

«Выбары – толькі пача-
так эпохі зьмен. Рашэньні 
будуць прымацца пась-
ля. Існуючы статус-кво ня 
можа захавацца», – цы-
туе Bloomberg інтэрвію 
Мілінкевіча адной з 
бэрлінскіх газэт.

Паводле яго, «у Расеі 
ёсьць шмат інструмэнтаў 
для таго, каб зьмясьціць Лука-
шэнку», і спробы Крамля могуць 
завяршыцца посьпехам на пра-

цягу паўтара года. Мілінкевіч 
лічыць, што Расея выкарыстае 
прэзыдэнцкія выбары для ўплыву 

на палітычную сітуацыю 
ў Беларусі. Спачат-
ку Масква, магчыма, 
адмовіцца прызнаць 
вынікі галасаваньня. Ад-
нак калі ў той жа самы 
час вынікі выбараў прыз-
наюць на Захадзе, то Ра-
сея апынецца «у глупым 
становішчы», упэўнены 
Мілінкевіч.

На думку Мілінкевіча, 
перад Лукашэнкам 
стаіць складаная ды-
лема: «або змагацца 
з Расеяй» за танныя 

энэргарэсурсы, «або пачаць 
маленькія крокі па лібэралізацыі 
сыстэмы ў спадзяваньні атрымаць 

эканамічную дапамогу з Захаду».
Паставіць на чале Беларусі 

ляяльнага сабе чалавека Крам-
лю трэба да выбараў 2012 году, 
удакладняе Ёрг Форбрыдж – 
кіранўнік праграм Цэнтральнай і 
Ўсходняй Эзропы нямецкага ад-
дзяленьня Фонду Маршала.

«Крэмль, як ніколі раней, 
блізкі да таго, каб скончыць 
свой нешчасьлівы шлюб зь 
беларускім кіраўніком. Лукашэн-
ка высмоктвае расейскія рэсур-
сы, атрымлівае танныя нафту і 
газ, але не выконвае ні адно з 
палітычных патрабаваньняў Ма-
сквы. Ён стаў перашкодай для ра-
сейскага кіраўніцтва», – упэўнены 
палітолаг. 

мІЛІнкевІч ведАе, кАЛІ крэмЛь 
АдхІЛІць ЛУкАшэнкУ  

Палітыка

о национальных симВолах 
и ярлыках 
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наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна

ПАдЛодкА «кУрск» У беЛАрУскІм стыЛІ
Сведкі пра новых памер-

лых у выніку выбуху ў Пінску, 
што прыходзяць кожны 
дзень, агаляюць не толькі 
рэальны памер трагедыю, 
але і памер маральнай про-
рвы ў нашым грамадстве, і, 
на жаль, у нашай грамадзян-
скай супольнасці.

Нам усім хацелася, каб 
ахвяраў было меней — але 
іх стала болей.

У нас усіх былі іншыя 
справы, і мы спадзяваліся, 
што бядзе дадуць рады тыя, 
хто мусіць даваць рады ў гэ-
тых сітуацыях — але мы не 
ўзгадалі, у якой краіне мы 
жывём.

У Пінску, дзе я быў на гэ-
тых выходных, пануе атмас-
фера пакінутасці.  Людзі не 
вераць, што мы пра іх бяду 
ведаем нашмат больш, чым 
яны самі. Адчуванні, што 
кінуты сам-насам, ва ўсіх.

Усе цытуюць, колькі 
тэлеграмаў віншаванняў 

і спачуванняў даслаў за 
апошні дзень Лукашэнка 
(зводкі БТ успрымаюцца як 
суцэльны здзек) і ніхто не 
разумее, чаму беларускі 
лідэр не завітаў у Пінск 
падчас вандроўкі па Берас-
цейшчыне.

Да мясцовых уладаў 
пытанняў якраз менш, 
чым да іншых (не тое, што 
іх няма, але іх менш). Тыя 
пастараліся з кампенса-
цыяй (можна спрачацца 
пра яе памеры), банкі і 
сам «Пінскдрэў» згадзіліся 
пагасіць крэдыты тым, хто 
трапіў у бяду, у горадзе аб-
вешчана жалоба, правод-
зяцца дабрачынныя акцыі. 
Аднак відавочна, што на 
версе хутчэй зацікаўлены ў 
перадухіленні піяр-правалу 
падчас перадвыбарчай 
кампаніі.

Трагедыя ў Пінску — гэта 
тэст на сапраўднасць пэўных 
апазіцыйных ініцыятываў, 

якія расквітнелі падчас 
выбараў. Каб дапамагчы 
людзям, трэба рэальныя 
людзі ў канкрэтным мес-
цы, якія б маглі дапамагчы 
сабраць інфармацыю і да-
стукацца да людзей якім 
патрэбна дапамога і якія 
могуць нешта змяніць. 
У канкрэтных дзеянняў 
зусім іншая логіка, чым у 
віртуальнага піяр-праекту.

Што да абвінавачванняў-
то калі чалавек шчыра хоча 
дапамагчы людзям (а дзе-
ля гэтага яны збіраюцца ў 
прэзідэнты, здаецца) то вы-
бар паміж шанцам на дапа-
могу і піярам мусіць быць 
адназначным. Калі чалавек, 
які хоча ўскінуць на сябе 
адказнасць за ўсю дзяржа-
ву, адвернецца ад чужой 
бяды, толькі каб захаваць 
некалькі адсоткаў галасоў, 
то, даруйце, мне не патрэб-
ны такі прэзідэнт. Аднаго та-
кога, здаецца, ужо маю.

Аднак час не для ўзаемных 
папрокаў. Аблажаліся, не 
праявілі нармальнага гра-
мадзянскай, нават чалаве-
чай рэакцыі ўсе ці амаль усе 
— як на ўладным, так і на 
апазіцыйным флангу.

Мы не ў стане змяніць Бе-
ларусь, калі мы не ў стане 
змяніць саміх сябе.

Па-першае, шмат хто з 
людзей гатовы дапамагчы, 
але не можа гэтага зрабіць 
з банальнай прычыны, што 
дапамагчы не тое што няма 
каму, а не праз каго. Патрэб-
ны нейкі пункт для збору 
і пераводу дапамогі, раху-
нак або іншы спосаб. Або 
запатрабаваць, каб такое 
зрабіла ўлада, або Чырвоны 
крыж, або збіраць самім.

Па-другое, пацярпелыя 
пры аварыі знаходзяцца ў 
жудасным стане. Траўмы і 
апёкі запатрабуюць доўгага 
лячэння і рэабілітацыі. Па-
трэбна прынамсі спраўдзіць, 

што ў Беларусі дастаткова 
тэхнічных магчымасцяў, 
лекаў і адмыслоўцаў, каб 
аказаць ім дапамогу. Адказу, 
ці дастаткова, у мяне пакуль 
няма, але прэса, няўрадавыя 
арганізацыі, мусяць гэта 
спраўдзіць. Шліце запыты, 
стаўце пытанні, патрабуйце 
адказу і, калі патрэбна да-
памога па гэтай лініі, трэба 
думаць далей, дзе яе шу-
каць. Прынамсі, не лішняе, 
каб запатрабаваць адпавед-
ных зменаў у рэспубліканскі 
бюджэт.

Па-трэцяе, пытанне 
працаўладкавання людзей, 
якія цяпер пазбавіліся пра-
цы.

 «Пінскдрэву», Пінску 
для гэтага запатрабуюц-
ца пэўныя інвестыцыі. 
Наколькі мне вядома, аб-
сталяванне на заводзе было 
застрахавана і сітуацыя 
шмат у чым папраўная, але 
людзям патрэбна праца, за-

робак, сродкі для існавання 
тут і цяпер. Для пачатку вар-
та было б запатрабаваць 
ад улады, каб змяніла сваю 
інвестыцыйную палітыку 
ў Берасцейскай вобласці 
і адмовілася б ад аднаго 
абрыдлага ўсім спартовага 
аб‘екта, каб адрадзіць вы-
творчасць на «Пінскдрэве».

Адкладзем у бок 
палітычныя калькуляцыі 
і ўстрымаемся ад узаем-
ных абвінавачванняў у 
тым, што нехта чагосьці не 
ў час зрабіў. І проста пач-
нем выпраўляць агульныя 
памылкі. Бо Пінск — гэта 
наш супольны «Курск», су-
польная «Катрына»,і вы-
брацца з маральнай ямы 
можна толькі разам і толькі 
адназначна расставіўшы 
прыярытэты. 

віталь сіліцкі.

Накануне президентских выбо-
ров у официального белорусского 
лидера пытаются окончательно ото-
брать российский козырь. В один 
день Александр Лукашенко встре-
тился с Геннадием Зюгановым, а 
Владимир Некляев, конкурент дей-
ствующего руководителя Беларуси, 
презентовал свою внешнеполити-
ческую доктрину с пророссийским 
лейтмотивом. 

На фоне встречи с Зюгановым  
инициативу на российском направ-
лении пытаются перехватить неко-
торые из нынешних потенциальных 
кандидатов в президенты Беларуси. 
В какой-то мере эту карту разыгры-
вает Андрей Санников, но особенно 
четко позиционирует себя в этом 
плане Владимир Некляев. 

Презентуя 28 октября в Минске 
основы своей внешнеполитической 
стратегии, он пообещал в случае по-
беды подписать с Россией програм-
му ответственного соседства. И пер-
вый свой визит совершить именно 
«на восток» (надо думать, имелся в 
виду не Пекин). 

Евросоюз был политкорректно 
упомянут на пресс-конференции в 
том смысле, что модернизацию без 
Запада не потянуть. А вообще, мол, 
ЕС нам в обозримой перспективе не 
светит. 

Зато лидер кампании «Говори 
правду!» обещает сохранить рос-
сийские военные объекты на бело-
русской земле. Он призвал также не 
демонизировать капитал, погляды-
вающий с востока на активы синео-
кой республики. «Российский капи-
тал должен скупать здесь то, что и 
так, по сути, зависит от России», — 
убежден Владимир Некляев. Напри-
мер, нефтепроводы, НПЗ. 

В общем, поэт со стажем и дебю-
тант в политике наговорил доста-
точно, чтобы получить по полной 
программе от старой гвардии из 
БНФ и всего проевропейского кры-
ла оппозиции. 

Но голосовать-то будет народ. 
Может, учитывая еще довольно вы-
сокий потенциал пророссийских 
настроений в массе электората, эта 
игра на поле действующего прези-
дента как раз и даст эффект? 

«Некляев пытается выйти за пре-
делы традиционного электората оп-
позиции и вклиниться в электорат 

Лукашенко», — отметил в интервью 
для Naviny.by эксперт аналитиче-
ского центра «Стратегия» (Минск) 
Валерий Карбалевич. 

По мнению политолога, это лег-
че было бы сделать, будь Некляев 
единым кандидатом. Тогда он почти 
автоматом стягивал бы на себя оп-
позиционный электорат. А так есть 
риск и этот слой потерять, и сторон-
ников Лукашенко в свою веру не об-
ратить. 

Не слишком велики и шансы по-
лучить мощную поддержку Москвы. 
«Кремль не хочет серьезно играть с 
белорусской оппозицией не столь-
ко даже из-за того, что она в основ-
ном прозападная, сколько из-за ее 
маргинальности», — считает Вале-
рий Карбалевич. По этой причине и 
к кандидатам с пророссийским кре-
до отношение у правящих кругов 
восточной соседки сдержанное (что 
подтвердил и знаменитый брифинг 
Нарышкина). 

Действительно, скажем, на Украи-
не Янукович и ющенко в пору со-
перничества были в одной весовой 
категории, к тому же там без дура-
ков считали голоса. И тогда у Мо-
сквы был резон ставить на того, кто 
казался своим. В сегодняшней же 
белорусской ситуации, подчерки-
вает Карбалевич, «когда Кремль ви-
дит, что выборов, по сути, нет, какой 
ему смысл серьезно ввязываться в 
игру?». 

Некляев в общих чертах «пообе-
щал быть лучшим интегратором, 
чем Лукашенко, влить новое вино в 
старые мехи, но не обозначил чет-
кую позицию по конкретным вопро-
сам взаимоотношений с Россией», 
подчеркнул в интервью для Naviny.
by политолог Алесь Логвинец. 

И в самом деле, вот Путин, напри-
мер, недавно вновь заявил об ин-
тересе Москвы перейти на единый 
рубль. Некляев за или против? Вот 
Лукашенко против, и в этом плане 
его поддерживают все незалежнікі. 
Потому что единый рубль — каюк 
независимости. 

И если Некляев против (плюс, 
скажем, против признания Абхазии 
и южной Осетии — это тоже прин-
ципиальный тест), то у него в случае 
гипотетической победы будут ров-
но такие же трения с Москвой, как и 
у нынешнего главы Беларуси. 

Уж нынешний-то лидер еще как 
хотел с Россией дружить, ее рынок 
не потерять и все такое, что обещает 
Некляев. Но нашла коса на камень. 
И не только из-за особенностей на-
туры белорусского партнера, сколь-
ко в силу специфических черт рос-
сийской внешней политики. 

Если уж самый пламенный пре-
жде постсоветский интегратор стал 
всерьез отстраивать энергетиче-
ские и прочие альтернативы, повез 
нефть танкерами из Латинской Аме-
рики, — значит, «предъявы» с вос-
тока оказались неприемлемыми. 
Значит, там вырисовался реальный 
капкан. 

И где гарантия, что такой же кап-
кан на восточном направлении не 
ждет любого нового президента 
Беларуси, будь он трижды прогрес-
сивный, с чистейшими помыслами и 
все такое? 

Предлагаемая оппозиционным 
претендентом программа ответ-
ственного соседства с Россией — 
это, конечно, звучит красиво. Но для 
танго нужны двое. И вопрос в том, 
подчеркивают независимые бело-
русские эксперты, насколько готова 
соблюдать кодекс ответственного 
соседства большая страна с постим-
перским синдромом, «газовым ору-
жием» наготове, хищным альянсом 
олигархов и высшей власти — коро-
че, целым набором факторов, из-за 
которых Кремль на постсоветском 
пространстве напоминает слона в 
посудной лавке. 

Строить прожекты идиллическо-
го партнерства без учета специфи-
ки нынешней России — абсолютно 
несерьезно. «Единственная каче-
ственная альтернатива нынешней 
политике белорусских верхов — ев-
ропейская альтернатива», — убеж-
ден Алесь Логвинец. Россия сама 
задыхается без модернизации, там 
— коррупция и гигантское расслое-
ние. 

Даже если взывать к «колбасным 
интересам» белорусского электора-
та, отмечает собеседник, то именно 
европейская интеграция открывает 
наиболее вероятный путь к богато-
му и справедливому обществу. По-
смотрите на восток и посмотрите на 
запад. И сделайте выводы. 

Александр кЛАсковскИЙ.  

некляеВ Пробует Вытолкнуть 
лукашенко 
из Пророссийской ниши

Прэс-канфэрэнцыяй у гатэлі 
«эўропа» завяршылі свой візыт у 
менск міністры замежных спраў 
нямеччыны і Польшчы Гіда вэ-
стэрвэле і радаслаў сікорскі. У 
сумеснай заяве яны заклікалі 
беларускія ўлады правесьці 
свабодныя, дэмакратычныя і 
транспарэнтныя выбары. 

Міністры паведамілі, што падчас 
сустрэчаў з кандыдатамі ў прэзы-
дэнты Беларусі і падчас перамоваў 
з Аляксандрам Лукашэнкам, 
заявілі, што Беларусь стаіць на 
раздарожжы. І адна з дарог вядзе 
да больш блізкага супрацоўніцтва 
з Эўразьвязам. Аднак, паводле 
радаслава сікорскага, гэта да-
рога прадугледжвае захаваньне 
правоў чалавека і, у прыватнасьці, 
меншасьцяў і свабодныя, дэмакра-
тычныя і транспарэнтныя выбары.

«Для нас вельмі важны ня 
вынік выбараў, але іх якасьць. 
Прадстаўнікі апазыцыі выказалі 
нам сваю занепакоенасьць, што 
апазыцыя ня мае шанцаў, каб 
трапіць у выбарчыя камісіі і ня 
мае дастатковага доступу да 
мэдыяў. Дэмакратычныя выбары 
— гэта ня толькі дакладаны падлік 
галасоў, але і дэмакратычнае ася-
родзьдзе цягам тыдняў, месяцаў 
напярэдадні выбараў. Мы ловім 
на слове прэзыдэнта Беларусі, што 
гэтыя выбары будуць іншымі, чым 
папярэднія. І калі выбары будуць 
дэмакратычнымі, то мы зробім усё 
магчымае ня толькі ў сваіх краінах, 
але 

 Дэмакратычныя выбары — 
гэта ня толькі дакладаны падлік 
галасоў, але і дэмакратычнае 
асяродзьдзе цягам тыдняў, 
месяцаў напярэдадні выбараў. і ў 
эўрапейскіх інстытуцыях, каб Бе-
ларусь магла мець карысьць ад 
значна больш блізкіх стасункаў з 
Эўразьвязам». 

Міністры заявілі, што адразу пась-
ля візыту вышлюць эўрапейскім 
калегам Эўракамісіі супольную 
тэлеграму з парадай накіраваць 
назіральнікаў і ўважліва назіраць 
за выбарамі ў Беларусі. 

Гідэ вэстэрвэле адзначыў, што 
правядзеньне свабодных і чэсных 
выбараў азначае магчымасьць 
свабодна і безь перашкодаў 

распаўсюджваць свае ідэі і мець 
доступ да мэдыяў, да выбарцаў сва-
ёй краіны. Ён адзначыў, што тэма 
свабодных і справядлівых выбараў 
застанецца пад увагай цягам 
бліжэйшых тыдняў. Спадар Вэстэр-
вэле сказаў, што пасьля размовы з 
апазыцыйнымі кандыдатамі яшчэ 
больш пераканаўся, што сумесны 
візыт у Беларусь быў правільным 
рашэньнем, і што ён адбыўся ў 
правільны момант. Маўляў, цяпер 
мы зводзім стрэлкі ў накірунку сва-
бодных і чэсных выбараў. 

«У палітыцы шмат залежыць 
ад правільнага выбару моманту. 
Цяпер мы бачым дыскусіі паміж 
Расеяй і Беларусьсю. У інтарэсах 
Беларусі будаваць больш трыва-
лы мост у Эўропу. І вядома, на якіх 
апорах стаіць гэты мост — права-
вая дзяржава, дэмакратыя і правы 
чалавека». 

Калі выбары пройдуць свабод-
на і адкрыта, адзначыў Радаслаў 
Сікорскі, то Беларусь зможа 
разьлічваць на эўрапейскую да-
памогу ў памеры трох мільярдаў 
эўра.

Падводзячы вынікі візыту 
міністраў, кандыдат у прэзыдэнты 
Андрэй Саньнікаў адзначыў: добра, 
што яны сустрэліся з апазыцыяй, 
бо раней ня кожны раз уплывовыя 
эўрапейскія палітыкі падчас візыту 
ў Беларусь адважваліся сустракац-
ца з апазыцыйнымі палітыкамі:

«Гэта быў вельмі цікавы візыт, бо 
гэта былі дзьве краіны. Цікавасьці 
дадало і тое, што Сікорскі і Вэстэр-
вэле перад гэтым сустракаліся зь 
міністрам замежных спраў Расеі 
Лаўровым, і тэма Беларусі там 
узьнімалася. І гучалі амаль што 
аднолькавыя меркаваньні на-
конт сытуацыі. Гэта вельмі важ-
на. І тое, што яны падкрэсьлілі 
сваю прынцыповую пазыцыю па 
дэмакратычных стандартах, бо 
менавіта іх выкананьне будзе кры-
тэрам стасункаў зь Беларусьсю, 
і тое, што яны пацьвердзілі сваю 
зацікаўленасьць у тым, каб Бела-
русь узмацняла сувязі з Эўропай. 
Не хапае сумленных і празрыстых 
выбараў. Гэта важна». 

Алесь дашчынскі. 

эўроПа ацэньВае сумленныя 
Выбары ў беларусі на 
3 мільярды эўра


